
Informace o průběhu a výsledcích jednání "Kulatého stolu o budoucnosti české vědy"  
v Lichtenštějnském paláci dne 31.8.2009 
 
K jednání KS byli premiérem Fischerem pozváni:  
M. Kopicová, V. Tošovský (vláda)  
J. Drahoš, F. Šmahel, V. Hořejší, D. Münich (AV ČR) 
P. Fiala, V. Haasz, V. Hampl, K. Rais, J. Zrzavý, F. Mařík (VŠ) 
J. Doležal, M. Janeček, P. Matějů, Z. Frolík, M. Blažka (RVV) 
J. Míl, P. Kužel (podnikatelské kruhy) 
C. Höschl (aplikovaný výzkum) 
K jednání se nedostavil prezident Svazu průmyslu J. Míl. 
 
Panu premiérovi jsme pro jednání KS navrhli čtyři tématické okruhy (viz níže), které se podle 
našeho názoru týkají klíčových problémů organizování a financování VaV v ČR a které by 
proto měly být předmětem podrobné diskuze. Sekretariát RVV poslal v pátek velmi rozsáhlý 
seznam otázek pro jednání a návrh závěrečné deklarace – z těchto materiálů byla zcela zřejmá 
snaha zavést jednání KS směrem k probírání detailů a odvést jeho pozornost od podstaty 
problému. Těsně před jednáním jsme se sešli s vrcholnými představiteli UK a dohodli se, že 
budeme prosazovat, aby se konkrétní problémy řešily u dalších kulatých stolů a nabídneme, 
že  společně s Českou konferencí rektorů zajistíme organizaci těchto dalších KS . 
 
Samotné jednání probíhalo pod aktivním vedením premiéra a z našeho pohledu bylo velmi 
konstruktivní. Premiér již na začátku konstatoval, že jsou výhrady k činnosti RVV a že 
složení Rady i způsob její práce by měly být předmětem věcné diskuse. K našemu podivu 
členové stávající RVV, jichž bylo mezi účastníky KS osm (nepočítaje premiéra ani tajemníka 
Blažku), nevyužili jednání KS k obhajobě své činnosti ani ke standardnímu napadání 
Akademie. Naopak, kromě P. Matějů a částečně M. Janečka byli ostatní členové RVV 
poměrně pasivní a několik z nich v diskuzi vůbec nevystoupilo. J. Drahoš poukázal na 
nevhodnost materiálu předloženého sekretariátem RVV a zdůraznil, že by se KS měl držet 
tématických okruhů navržených AV. Dále předseda Akademie, stejně jako předseda České 
konference rektorů P. Fiala a rektor UK V. Hampl zdůraznil, že za hlavní problém současného 
způsobu financování považujeme přesun prostředků z výzkumu (základního i aplikovaného) 
do podnikatelského vývoje a inovací, především do kapitoly MPO. V. Hořejší ve svém 
vystoupení velmi ostře kritizoval složení, kvalifikaci většiny členů i způsob práce RVV a 
požadoval její úplnou obměnu (P. Matějů to pak označil za kádrování) a rovněž vyslovil 
zásadní výhrady k metodice hodnocení. 
 
P. Matějů vystoupil s názorem, že většina problémů v činnosti RVV, které byly účastníky KS 
kritizovány, by odpadla, pokud by se RVV transformovala z poradního orgánu vlády na státní 
orgán (ministerstvo, úřad či něco podobného). Tuto myšlenku P. Matějů dlouhodobě 
prosazuje a vzhledem k tomu, že bude i součástí volebního programu TOP09, je třeba ji brát 
vážně.    
 
Klíčový okamžik v jednání nastal, když jsme účastníkům rozdali již zmíněný text čtyř 
základních tématických okruhů a předseda Akademie navrhl premiérovi i ostatním, že další 
KS připraví AV. Tuto nabídku premiér přijal s tím, že tento KS by se měl zabývat prvním z 
uvedených témat, tj. strukturou výzkumu a postavením jednotlivých výzkumných organizací  
a měl by proběhnout zhruba do měsíce. Další KS se nabídla uspořádat ČKR a třetí Svaz 
průmyslu a dopravy. Za úspěch považujeme skutečnost, že námi navržené tématické okruhy 
byly premiérem přijaty jako základ pro jednání dalších KS, zatím co materiály připravené 



RVV vůbec projednávány nebyly. Budeme se snažit připravit "náš" KS tak, aby přinesl již 
konkrétní výsledky.    
 
 
   
Základní tématické okruhy „1. kulatého stolu o budoucnosti české vědy“ (návrh AV ČR) 
 
 
1) Struktura systému VaVaI v ČR a problematika jejího zakotvení  
 

• hlavní složky VaVaI (základní, aplikovaný výzkum, experimentální vývoj) v ČR, 
jejich role a jejich zajištění (vysoké školy, ústavy AV ČR, resortní ústavy, podniky 
atd.)  

• zajištění diverzity vědeckých a výzkumných organizací 
• zajištění prostředí pro systémovou podporu vědy, vývoje a inovací 

2) Cíle Reformy VaVaI v České republice versus realita její implementace 

• podíl institucionálního a účelového financování z veřejných prostředků 
• podíl základního výzkumu, aplikovaného výzkumu a experimentálního vývoje včetně 

institucionálního a personálního zabezpečení  
 
3) Úloha RVVI jako poradního orgánu vlády  
 

• role RVVI v systému VaVaI a způsob její práce  
• mechanismus obsazování míst členů RVVI  

 
4) Cílový stav VaVaI v ČR a cesta k němu 
 

• postup v nejbližší době 
• nutné legislativní změny 

 
 
 
 
 
 
J. Drahoš 
1. září 2009 


